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ÉVKÖZI 15. VASÁRNAP                             A év                                                   1- 4 oldal 
 
Olv.: Iz 55,10-11 – Róm 8,18-23 – Mt 13,1-23 
Példabeszéd a magvetőről 
 

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL 
 
Szentmise bevezetése 
“Igazságban lépek színed elé, amikor dicsőséged megnyilvánul. Örvendezzünk.” - (Zsolt). 
Nem tudom mire gondolhat a zsoltáros, mit jelent ez: “Igazságban lépek színed elé.” Azt 
már jobban tudom, mit jelent az, hogy megnyilvánul a Te dicsőséged, mert a középkorban 
így mondták: “Az Isten dicsősége, az Isten nagylelkűsége.” Éppen ez az ember igazsága, 
hogy vele szemben megnyilvánul az Isten nagylelkűsége. Amikor az ember ezt 
megtapasztalhatja, akkor kiderül az igazsága, vagyis, hogy rászorul az Isten nagylelkűségére 
és ha ebből él, akkor az igazság útján jár. Ezt a szentmisét élő Tamásért ajánljuk fel. Ennél 
jobb lehetőséget neki sem kínálhatunk, mint ezt. Éljen az Isten nagylelkűségéből. 
 
Könyörögjünk 
Istenünk, te megmutatod igazságod fényét a tévelygőknek, hogy visszataláljanak a helyes 
útra. Add meg híveidnek, hogy elutasítsunk mindent, ami a keresztény névvel ellenkezik és 
vállaljuk, ami méltó hozzá, a mi Urunk Jézus Krisztus, a Te Fiad által, aki Veled él és 
uralkodik a Szentlélekkel egységben Isten mindörökkön örökké. Amen 
 
Szentbeszéd 

 
Kedves Testvérek! Számtalanszor hallottuk már ezt a történetet, mégis minden alkalommal 
valami új szempont derülhet ki a számunkra, hogy valóban ennek a történetnek az igazsága 
közel kerüljön hozzánk. De ennek van egy feltétele. A feltétele az, amit hallottunk, az utolsó 
rövidke mondat: “Akinek füle van, hallja meg!” Szívem szerint folytatnám, mert sajnos a 

mi esetünkben folytatni kell ezt a mondatot. Abban az időben egészen magától értetődő volt 
az emberek számára ez a felhívás. Aki meghallotta az igazságot, az többet jelentett az 
emberek számára, mint ma. Gondoljunk csak arra, amit a születéstörténettel kapcsolatban 
hallottunk a Szűz Anya magatartásáról. Azt olvastuk az Irásban, hogy Mária meghallgatta a 
pásztorokat, szívébe rejtette szavaikat és gyakran el-elgondolkodott rajtuk. Akkor ez a 
kijelentés :”Akinek füle van...”- ezt is jelentette. Ma hozzá kellene tenni: 
 

“Akinek füle van és akinek szíve is van, hallja meg!” 

 

Nem elegendő valamit hallani, azt el is kell fogadni. Azt be is kell fogadni, azt el kell rejteni 
a szívünkben és gondolkodni rajta, hogy meghatározó legyen az életünkben. 
Máté a zsidóknak írja az evangéliumát. Máté elsősorban azokra figyel, akik nem hallgattak 
Jézus szavára akik megmaradtak zsidóságukban. Nem tértek be a jézusi közösségbe. 
Valamint természetesen azoknak ír, akik a zsidóságból Jézushoz csatlakoztak. Gondoljuk 
csak el, hogy abban az időben milyen forradalmi volt Jézus megjelenése, Jézus igehirdetése, 
egyáltalán az az igazság, hogy elkezdődött az örök élet. Aki befogadja az Isten szavát, aki 
befogadja magát Jézust, az már egy másik világ hírnökévé válik. Ebben a világban, - ahogy 
erről múlt vasárnap beszéltem, - ebben az e világi világban egy másik világot enged közel 
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magához. Ha ez a másik világ az értékeivel, igazságaival meghatározza a 
gondolkodásunkat, a magatartásunkat, a cselekedeteinket, akkor egy egészen új világ támad. 
Valójában erre áhítozunk. 
  
Valójában minden gondunk, minden bajunk abból származik, hogy túlságosan e világi ez a 
világ. Kevéssé érvényesülnek a krisztusi értékek ebben a világban. Ezek éppen azért 
lennének szükségesek, mert ezek szelídítik az Isten nélküli embert. Ezek az igazságok 
formálják és alakítják  a szívét, az önmagában túlságosan is bízó embert. Szenvedünk 
ezektől az emberektől. 
 
Tegnapelőtt, szent Benedek ünnepén Tihanyba hívtak, hogy beszéljek szent Benedek mai 
üzenetéről. Arról szóltam, hogy mi a különbség szent Benedek Európája és a mai Európa 
között. Szent Benedek Európája a pusztuló római birodalom romjain épül fel. Benedek 
hiába keresi az ősi római erényeket, ezek eltűntek az emberek egymással való 
kapcsolatából. Rádöbben arra, hogy ha az ember a krisztusi igazsághoz ragaszkodik, akkor 
van remény arra, hogy az ősi római értékek pusztulása esetén is az ember tovább tud élni. 
Szent Benedek Európa térítője, kultúrájának megteremtője, amiből a mai napig élünk. De 
sajnos eljutottunk oda, - ez volt a másik gondolat, amiről sokat szóltam, - hogy az Európai  
Unió alkotmányába még azt sem vették be, hogy a kereszténységnek  szerepe volt a 
kultúrájának és a civilizációjának megteremtésében. Még ezt se! Millió petició és aláírás se 
hatotta meg a kormányfőket, meg az államfőket. Ebből látszik, hogy ez az Európa igen 
messze került attól az egyetlen értéktől, amit szent Benedek így fogalmazott meg:  
 

“Hűség Jézus Krisztushoz!” 

 

Úgy tűnik, hogy mi ma ezt az igazságot mintha elfelejtettük volna és élünk egy olyan 
Európában, amit jól ismerünk. Az Európai közösség ettől nagyon szenved. Egyesek ennek a 
haszonélvezői, ők éppen emiatt diadalt ülnek. Csakhogy sok-sok embert közösséggé tenni 
alapvető értékek nélkül botor emberi vállalkozás. 
 
Testvérek!  
Ez a mai evangélium azért nagyon fontos, mert Jézus azt mondja, hogy az Isten szól 
hozzánk általa. Az Ő igazsága azért hangzik el, mert arra az embernek szüksége van. 
Ugyanakkor az ember megteheti azt, hogy elzárkózik. Ennek az a következménye, ha nem 
halljuk meg az Isten igazságát, akkor nem lesz bennünk hit, mert a hit hallásból ered. Ha 
nincs bennünk hit, akkor egyszerűen az e világ játékszerévé lesz az ember.  
 
A hit éppen azt jelenti,  
 hogy ezeket az igazságokat meghalljuk,  
 ami nem áll meg ott, hogy tudjuk a katekizmus tételeit, a hit igazságainak tételeit,  
 hanem ehhez a Krisztushoz igazítjuk az életünket. 
  Ehhez a Krisztushoz, aki az Isten magvetője.  
  Ehhez a Krisztushoz, aki biztos, hogy jó magot vet. 
 Viszont az már rajtunk múlik, hogy befogadjuk-e ezt a magot. 
 
Biztos, hogy számtalan történettel, példázattal tanítja Jézus a tömeget. Másképp tanítja az 
apostolokat, a belső magot és másképp tanítja a tömeget. A belső maggal kapcsolatosan 
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egészen más az elvárás is. Ugyanakkor szól a tömeghez, a tömeggel kapcsolatosan Jézusnak 
nincs elvárása. A tömegnek csak szórja a magot, aztán aki meghallja, az meghallja. Egy kis 
körben egy prédikátornak más a hangvétele.  
 
A templomba bejövő emberek elenyésző hányad. Ezen túl ott van a hatalmas tömeg. Hogy 
jut el hozzájuk az Ige? Én csak a templom ajtóig tudok beszélni, tovább nem megy a hang. 
Egy olyan világban élünk, amely rákényszerít bennünket arra, hogy tudomásul vegyük, 
hogy sem a rádió, sem a televízió, sem az újságok nem ezzel az igazsággal foglalkoznak 
elsősorban. Pedig ez lenne a dolguk, mert ez az élet igazsága. Csak hát ők a szabadságra, az 
egyenlőségre, meg a hírközlés különböző törvényeire hivatkoznak. Ugyan kérem, mindig 
emberi érdekek vannak a háttérben. Ne felejtsük el, az e világ fiainak mindig az az érdeke, 
hogy a krisztusi igazságok ne jussanak el hozzánk. 
  
 Aki a krisztusi igazságokat meghallja, befogadja,  
 őrizgeti a szívében és újra és újra fontolgatja azokat, 
 az az ember személyiséggé lesz. Annak az embernek lesz egyénisége. 
 
Az e világ fiainak könnyebb a dolguk a tömegemberrel. Sajnos ez is ennek a világnak  
sajátja, hogy amit sokszor mondanak, azt fogadják el igazságnak. Hányszor vagyunk tanúi 
annak, hogy amit sokszor, újra és újra mondanak a televízióban, - hazugságot, valótlanságot 
- azt emberek tömegei tartják igazságnak. Tömeglélektani kérdés és erre mindig lehet 
számítani. Ezért sem akarják, hogy innen az ajtón kívülre jusson az igazság. 
 
Máté a zsidóknak írt evangéliumába ezt a történetet beveszi, szükségesnek tartja elmondani. 
Máté ezt azoknak írta, akik a zsidóságból nem tudtak Jézus felé fordulni, akik a 
kiválasztottságukhoz mereven ragaszkodtak. Valójában az igazi probléma ez. Jézus zsidó 
kortársai  nem fogadják el ezt a tanítást, mert akkor a kiválasztottságuk lejár. Ezt kell 
hallanunk Máté eme történetében. Ez motiválta, ezért írta le. 
 
Van benne egy egészen apró jelenet, hallottuk. Jézus elhagyja a szárazföldet, ami biztos 
talaj a lábunk alatt és beszáll egy csónakba, onnan  tanítja a népet. A biblikusok, a 
Szentírás- magyarázók ebben is nagyon fontos üzenetet látnak. Ezzel is ki akarja fejezni az 
evangelista, hogy hallgatói legtöbbje számára ez a kihirdetett igazság olyan bizonytalan, 
mint annak a hajónak a sorsa, ami a vízen lebeg. 
 
Testvérek! Rólunk van  szó. Egy a lényeg, Krisztus ugyanaz. Krisztus a magvető nem 
mezőgazdász. A mai mezőgazdász azzal foglalkozik, hogy lehet elszórni így a magot. Miért 
nem készítik elő a földet? Milyen magot vetett Jézus? Nem ezekről van szó. Egyszerűen az 
akkori ember az akkori körülményeket jól ismerte. Akkor a magot egyszerűen a magvető 
elszórta a kezéből, a kötényéből. Utána a földet szántották és a mag találkozott a csekélyke 
földdel és termést hozott. Nekünk erre kell gondolni. Ne mindig azzal foglalkozzunk, hogy 
mi nem hozott termést. 
 
Tény, hogy nagyon kevés termést remélhetünk attól az embertől, aki a sztárokon, meg a 
plazákban nő fel. Ennek az embernek a gondolkodását ez határozza meg és a különböző e 
világi eszmék mindent elragadnak. Nagyon sok ember van, aki jó szándékkal lelkesedik. 
Könnyű hinni egy nagy keresztény ünnep alkalmával, ahol ezrek gyűlnek össze. Csakhogy a 
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hit a mindennapokban igazolódik. A mindennapok világát nagyon sokan a hit igazságaival 
már nem vállalják. Azt is jól tudjuk, mekkora csalóka a gazdagság, mekkora veszély. “Nem 
a javakban való bővelkedéstől függ az ember élete.” - figyelmeztet bennünket Jézus. 
Ugyanakkor a mi e világi gondolkodásunk arról szól, hogy a gazdagság megnyugtat. El is 
hisszük, hogy megnyugtat. Milyen keveset gondolunk arra, hogy mennyi gond van vele. 
Mennyi gondja van  annak, akinek valamije van. Mi mindenbe kerül ez. Idegeivel, meg a 
pénzével fizet az ember. Ilyen kis dolgokra nem is utalok, hogy mekkora gond embereknek 
az, hogy milyen ruhában járjanak. Melyik autómárkát válasszák  ki. Milyen legyen a lakása, 
amiben lakik. Nem arról van szó, hogy ezek istentelen gondolatok, meg törekvések, csak 
elhatalmasodnak, ránk telepednek és megfojtanak. Mint ahogy a tövisek közé hullott magot 
a tövisek egyszerűen nem engedik kikelni, vagy ha ki is kelt, nem engedik kitörni ebből a 
tövises világból. Ott van a jó mag sorsa! Bizony sokkal, de sokkal többet  kellene  ezzel 
foglalkozni. 
 

Isten és az Isten követe Jézus, az áldott magvető, hisz a szeretet erejében! 
A magot a Magvető a szeretet bőkezűségével szórja! 

 
Nem azzal foglalkozik, hogy mi lesz a sorsa sokaknak, hanem azzal foglalkozik, hogy 
mekkora a lehetőség azok által, akik befogadták a magot. Hiszen elsősorban róluk van szó! 
A maggal nincs baj. A krisztusi igazsággal nincs baj. A kérdés az, hogy befektetjük-e az 
életünkbe? Meghatározza-e az életünket? Nem könnyű a dolgunk, mert egy olyan világban 
élünk, ahol azt hisszük, hogy elegendő az igazság elnyeréséhez emberi fecsegés. Elegendő 
az egymással való beszélgetés. Igen sokszor csak a fülünk regisztrál hangokat, de szó sincs 
igazságról. Nagy kísértés, hogy azt hisszük, aki sokat beszél, annál van az igazság. 
 
Egy olyan világban élünk, amely elsősorban a képek világa. Mindent látni akar, de azt az 
áldozatkészséget, ami ahhoz kell, hogy az ember átgondolja, utána gondoljon az 
igazságoknak, azt már nem vállalja, pontosan ezek miatt a képi kísértések miatt. Egy ilyen 
világban nem egyszerű hívőnek lenni, nem egyszerű kereszténynek lenni. Csak egyet nem 
szabad elfelejteni, rólunk van szó! Itt nem az Isten ügyével van baj. Az Isten ügye az 
diadalmaskodik. - “A pokol kapui sem vesznek erőt rajta.” -  Csak nem biztos, hogy a mi 
világunkban történik ez meg. Lehet, hogy majd azok által diadalmaskodik, akik idejönnek a 
helyünkbe. 
 
Dél-Indiában jártam, ahol a kommunisták kezében van a hatalom. A kommunista párt 
irányítja egész Dél-Indiát. Ott él az indiai keresztények 98 %-a. Azt kérdeztem a kedves 
Atyától, aki kísért engem, hogy sarló és kalapács mindenütt a falakon – hogy van ez? Ők a 
mi testvéreink, ők hívő emberek. Az ateista kommunizmus az moszkovita. Mi köze van 
ennek az élethez, meg az igazsághoz? Ezek az emberek templomba járók. Dél-Indiában 
ezeknek az embereknek 92 %-a jár vasárnap szentmisére.  
 
Térjünk már magunkhoz. Nehogy itt mindent az elmúlt évtizedekre hárítsunk. Egyszerűen 
arról van szó, hogy eljutunk-e oda, hogy az igazság, az a mi igazságunk. A mi 
üdvösségünkről van szó. Általunk még hány ember élete változhat meg, az az Isten titka. 
De Ő azt akarja, hogy általunk sok-sok ember élete megváltozzon. Ugye értik az üzenetet.  
 

+  A M E N  + 


